أثر الإفصاح عن محاسبة الاستدامة على الأداء المالي في البنوك التجارية الأردنية المدرجة في بورصة عمان

إعداد

محمد نعمان إبراهيم أبو حمدان

إشراف

الدكتور المنتصر قدوره

الملخص

هدفت الدراسة إلى التعرف على أثر الإفصاح عن محاسبة الاستدامة على الأداء المالي في البنوك التجارية الأردنية المدرجة في بورصة عمان ولتحقيق أهداف الدراسة تم استخدام المنهج الوصفي التحليلي في تحليل أثر الإفصاح عن محاسبة الاستدامة بأبعادها (البعد الاجتماعي، البعد الاقتصادي والبعد البيئي) على الأداء المالي بأبعاده (معدل العائد على الأصول، ربحية السهم) في البنوك التجارية الأردنية المدرجة في بورصة عمان من خلال برنامج الحزمة الاحصائية للعلوم الاجتماعية (STATA)، وقد تكون مجتمع الدراسة من كافة البنوك التجارية الأردنية والبالغ عددها (12) بنكاً تجارياً، وتكونت عينة الدراسة من كافة مفردات مجتمع الدراسة والمتمثلة في البنوك التجارية الأردنية المدرجة في بورصة عمان.

وتوصلت الدراسة الي عدة نتائج من أهمها وجود أثر للإفصاح عن محاسبة الاستدامة بأبعادها (البعد الاجتماعي، البعد الاقتصادي والبعد البيئي) على معدل العائد على الأصول في البنوك التجارية الأردنية المدرجة في بورصة عمان ووجود أثر للإفصاح عن محاسبة الاستدامة بأبعادها (البعد الاجتماعي، البعد الاقتصادي والبعد البيئي) على ربحيه السهم في البنوك التجارية

الأردنية المدرجة في بورصة عمان وفي ضوء نتائج الدراسة اوصت الدراسة بانه يجب على البنوك بزيادة وإستمرار الاهتمام بالإفصاح عن جميع أبعاد الاستدامة (الاقتصادية والبيئية والاجتماعية) نظرًا لتأثيرها الإيجابي على الأداء المالي.

الكلمات المفتاحية: الإفصاح عن محاسبة الاستدامة، البعد الإقتصادي، البعد الإجتماعي، البعد البيئي، الأداء المالي، العائد على الأصول، ربحية السهم، البنوك التجارية الأردنية المدرجة في بورصة عمان.

The Impact of Disclosure Sustainability Accounting on the Financial Performance in Jordanian Commercial Banks Listed on Amman Stock Exchange

Prepared by

Mohammad Numan Ibrahim Abu Hamdan

Supervised by

Dr. Muntaser Qaddoura

Abstract

The study aimed to identify the impact of sustainability accounting disclosure on financial performance in Jordanian commercial banks listed on the Amman Stock Exchange. To achieve the study objectives, the descriptive analytical approach was used to analyze the impact of sustainability accounting disclosure in its dimensions (social dimension, economic dimension and environmental dimension) on financial performance in its dimensions (return on assets rate, earnings per share) in Jordanian commercial banks listed on the Amman Stock Exchange through the Statistical Package for the Social Sciences (STATA) program. The study population consisted of all Jordanian commercial banks, which number (12) commercial banks, and the study sample consisted of all the components of the study population, which are Jordanian commercial banks listed on the Amman Stock Exchange.

The study reached several results, the most important of which is the existence of an impact of disclosure of sustainability accounting in its dimensions (social dimension, economic dimension and environmental dimension) on the rate of return on assets in Jordanian commercial banks

listed at Amman Stock Exchange and the existence of an impact of disclosure of sustainability accounting in its dimensions (social dimension, economic dimension and environmental dimension) on earnings per share in Jordanian commercial banks listed on the Amman Stock Exchange. In light of the results of the study, the study recommended that banks should increase and continue to pay attention to disclosing all dimensions of sustainability (economic, environmental and social) due to their positive impact on financial performance.

Keywords: Disclosure of Sustainability Accounting, Economic Dimension, Social Dimension, Environmental Dimension, Financial Performance, Return on Assets, Earnings Per Share, Jordanian Commercial Banks Listed on the Amman Stock Exchange